

PENGANIAYAAN DAN PENCABULAN HAK ASASI MASYARAKAT ROHINGYA  
OLEH INSTITUSI KERAJAAN: SEBUAH KONSEPTUAL ANALISIS

Prof. Datuk Abdul Halim Sidek  
Fakulti Keusahawanan dan  
Perniagaan  
Universiti Malaysia Kelantan  
abdulhalim@umk.edu.my

Dr. Yohan Kurniawan  
Pusat Pengajian Bahasa dan  
Pembangunan Insaniah  
Universiti Malaysia Kelantan  
yohan@umk.edu.my

Prof. Dr. Hishamuddin Bin Md  
Som  
Fakulti Keusahawanan dan  
Perniagaan  
Universiti Malaysia Kelantan  
Hishamuddin.ms@umk.edu.my

ABSTRAK

Penganiayaan dan pencabulan sesebuah kaum atau etnik oleh sekelompok orang atau suatu negara bukanlah hal yang baru. Sejarah telah membuktikan usaha penghapusan sebuah kaum sudah terjadi sejak lama, hal ini disebabkan oleh perasaan takut atau tidak suka dengan bakal kebangkitan atau pengaruh daripada kaum tersebut. Peristiwa penghapusan kaum yang terjadi di alaf 21 ini adalah usaha penghapusan Kaum Muslim Etnik Rohingya oleh Kerajaan Myanmar. Usaha penghapusan Kaum Rohingya ini telah lama terjadi sehingga saat ini, akan tetapi tiada sebarang tindakan mahupun tekanan kepada Kerajaan Myanmar oleh Persatuan Bangsa-Bangsa Bersatu(PBB) atau oleh negara adikuasa seperti Amerika, walaupun secara nyata-nyata kerajaan Myanmar telah melakukan tindakan yang melanggar hak asasi manusia. Terdapat pelbagai faktor diantaranya faktor politik yang menyebabkan seolah-olah dunia berdiam diri terhadap nasib kaum Rohingya. Kajian yang dibuat ini adalah sebuah kajian konseptual menggunakan kaedah rujukan bagi tujuan mengenalpasti awal mula dan punca terjadinya penghapusan kaum Muslim Rohingya di Myanmar. Menurut sejarah, adalah diketahui bahawa usaha penghapusan kaum Rohingya telah lama terjadi di Myanmar. Dalam konteks ini termasuklah peranan Kerajaan Myanmar, masyarakat Myanmar dan yang menyedihkan, termasuk juga pemuka agama Buddha di sana yang “mengizinkan” atau menyetujui penyingkiran atau penghapusan Kaum Muslim Rohingya. Mereka memandang bahawa kaum ini bakal memberi masalah atau “menguasai” Myanmar di kemudian hari sehingga menghilangkan ciri-ciri, budaya dan agama asal Myanmar di masa hadapan. Pelbagai usaha oleh kumpulan NGO dari seluruh dunia telah dilakukan untuk menghentikan penindasan dan dan penganiayaan terhadap Kaum Rohingya ini akan tetapi usaha mereka itu sia-sia sahaja. Dari aspek Viktimologi ( Separovic,1985) konflik antara dua entity dalam suatu hubungan masyarakat mengakibatkan pihak yang lemah menjadi mangsa akibat di aniaya oleh perbuatan pihak yang lebih agresif atau hebat dari segi fizikal dan kekuasaan. Maka tindakan oleh kerajaan Myanmar ini terhadap rakyat nya sendiri dari etnik yang berbeza dari arus perdana adalah suatu *institutional victimization*. Hal ini juga pernah berlaku di zaman Peperangan Dunia Kedua di mana pihak Nazi melakukan *ethnic cleansing* terhadap etnik Yahudi di negara Jerman

dan juga semasa peperangan saudara di negara yang dahulunya Yugoslavia terhadap etnik Bosnia beragama Islam

Kata kunci: Penghapusan Etnik, Penindasan terhadap Kaum Muslim Rohingya, hak asasi manusia, viktimologi

## 1. Pendahuluan

Usaha penghapusan sesebuah etnik telah lama terjadi di muka bumi, dan salah satu kes penghapusan etnik terbesar yang pernah terjadi adalah penghapusan etnik Yahudi oleh Nazi Jerman semasa perang dunia ke-2. Pembunuhan besar-besaran bangsa di Rwanda adalah pembunuhan beramai pada tahun 1994 yang melibatkan beratus-ratus ribu orang (lebih kurang 500 ribu orang) dari dua kaum di Rwanda iaitu Kaum Tutsi dan Kaum Hutu menjadi mangsa (wikipedia, 2012a).

Kes penghapusan etnik atau *ethnic cleansing* yang cukup popular pada tahun 1990-an adalah kes penghapusan etnik Bosnia oleh Kaum Serbia. Kejadian ini berlaku kerana tidak mahu Islam menguasai Srebrenica-Bosnia, maka kaum Serbia Bosnia yang dipimpin oleh Jeneral Ratko Mladic mengarahkan tentaranya untuk membunuh 8,000 lelaki dan remaja dari Etnik Islam Bosnia di wilayah itu (Mrbelia, 2011).

Kes penghapusan etnik yang menjadi isu dan permasalahan dunia pada saat ini adalah penghapusan etnik Rohingya oleh Kerajaan Myanmar. Etnik Rohingya adalah etnik minoriti yang duduk di wilayah Rakhine, Myanmar Barat, berbatasan dengan Bangladesh. Asal usul etnik ini tidak jelas, terdapat beberapa sumber yang saling berjanggah tentang asal usul etnis ini, satu sumber mengatakan bahawa etnis ini tidak pernah eksis sebelum tahun 1950, ada pula sumber yang mengatakan bahawa etnis Rohingya sudah ada sejak zaman penjajahan Inggeris pada tahun 1824. Walaupun banyak pendapat dan pandangan tentang etnis ini, akan tetapi fakta pentingnya adalah Etnis Rohingya bukanlah etnis asal dari Negara Myanmar. Secara fizikal, etnis Rohingya lebih kurang sama dengan orang Bengalis (Asia Bara) seperti orang India dan Pakistan daripada orang Myanmar yang serupa dengan orang Asia Tenggara pada am nya (Anindya, 2012).

## 2. Kaum Rohingya ([wikipedia](#), 2012b)

Rohingya adalah orang-orang Islam yang tinggal di kawasan Arakan di barat Myanmar (Burma). Pada 2012, 800,000 Rohingya tinggal di Myanmar. Menurut PBB, mereka adalah salah satu minoriti yang paling dianiaya di dunia. [9] Banyak Rohingya telah melarikan diri ke tempat ghetto kaum dan kem-kem pelarian di Bangladesh jiran, dan kawasan di sepanjang sempadan Thai-Myanmar.

Asal-usul istilah "Rohingya" dipertikaikan oleh sesetengah sejarawan Rohingya seperti Khalilur Rahman (wikipedia, 2012). Ia menegaskan bahawa Rohingya panjang berasal dari 'rahmat' Rahma makna perkataan Bahasa Arab. Mereka mengesan belakang istilah bangkai kapal di abad ke-8 CE. Menurut mereka, selepas kapal Arab yang merosakkan berhampiran Ramree Pulau, pedagang Arab telah diperintahkan supaya disempurnakan oleh raja Arakanese. Kemudian, mereka menjerit dalam bahasa mereka, 'Rahma'. Oleh itu, orang-orang ini dipanggil 'Raham'. Beransur-ansur ia berubah dari Raham untuk Rhohang dan akhirnya Rohingya.

Walau bagaimanapun, tuntutan itu telah dipertikaikan oleh Jahiruddin Ahmed dan Nazir Ahmed, bekas presiden dan Setiausaha Persidangan Arakan Islam. Mereka berhujah bahawa bangkai kapal umat Islam kini dikenali sebagai umat Islam 'Thambu Kya', dan kini tinggal di sepanjang pantai laut Arakan (Wikipedia, 2012). Jika Rohingya panjang memang diperolehi kerana kumpulan itu umat Islam, "Thambu Kyas" akan menjadi kumpulan pertama yang dikenali sebagai Rohingya. Menurut mereka, Rohingya adalah keturunan penduduk Ruha di Afghanistan.

Seorang lagi ahli sejarah, MA Chowdhury berhujah bahawa di kalangan penduduk Islam di Myanmar, istilah 'Mrohaung' (Old Arakanese Kingdom) telah diubahsuai untuk Rohang. Dan oleh itu penduduk rantau ini dipanggil Rohingya (Wikipedia, 2012)

Burma sejarah seperti Khin Maung Saw telah mendakwa bahawa Rohingya panjang tidak pernah muncul dalam sejarah sebelum tahun 1950-an (Wikipedia, 2012). Menurut ahli sejarah lain, Dr. Maung Maung, tidak ada perkataan itu sebagai Rohingya pada tahun 1824 banci tinjauan yang dijalankan oleh British (Wikipedia, 2012). Ahli sejarah, Aye Chan dari Universiti Pengajian Antarabangsa Kanada berkata bahawa Rohingya panjang telah dicipta oleh keturunan Benggali dalam tahun 1950-an yang berhijrah ke Arakan semasa Era Kolonial. Beliau seterusnya berhujah bahawa istilah ini tidak boleh ditemui di mana-mana sumber sejarah dalam bahasa mana-mana sebelum tahun 1950-an. Bagaimanapun, beliau menyatakan bahawa ia tidak bermakna masyarakat Islam tidak wujud di Arakan sebelum 1824 (Wikipedia, 2012).

Walau bagaimanapun, pakar sejarah Arakan Dr. Jacques P. Leider menunjukkan bahawa Rooinga panjang sebenarnya yang digunakan dalam laporan lewat abad ke-18 yang disiarkan oleh Francis Buchanan-Hamilton. Dalam artikelnya 1799 "Perbendaharaan Kata Perbandingan Beberapa Bahasa yang Dituturkan di Empayar Myanmar, "Buchanan-Hamilton menyatakan:" Sekarang saya akan menambah tiga dialek, bercakap dalam Empayar Myanmar, tetapi ternyata berasal dari bahasa negara Hindu pertama adalah bahasa yang dituturkan oleh Mohammedans, yang mempunyai. lama menetap di Arakan, dan yang memanggil diri mereka Rooinga, atau anak negeri Arakan (Wikipedia, 2012). Leider juga menambah bahawa etimologi perkataan " tidak berkata apa-apa tentang politik. " Dia menambah bahawa "Anda boleh menggunakan istilah ini untuk diri sendiri sebagai label politik untuk memberi diri anda identiti dalam abad ke-20. Sekarang bagaimana ini

istilah yang digunakan sejak tahun 1950-an? Ia adalah jelas bahawa orang yang menggunakannya mahu memberikan identiti ini kepada masyarakat bahawa tinggal di sana (Wikipedia, 2012).

## 2.1 Bahasa Kaum Rohingya

Bahasa Rohingya adalah bahasa moden yang bertulis daripada orang-orang Rohingya Negeri (Rakhine) Arakan Burma (Myanmar) (Wikipedia, 2012). Ia adalah bahasa Indo-Eropah dan ia linguistik yang berkaitan dengan bahasa Chittagonian yang dituturkan di bahagian selatan Myanmar Bangladesh bersempadan. Ulama Rohingya telah berjaya menulis bahasa Rohingya dalam skrip yang berbeza seperti Bahasa Arab, Hanifi, Urdu, Roman, dan Burma, di mana Hanifi adalah abjad yang baru dibangunkan berasal dari bahasa Arab dengan tambahan empat aksara dari bahasa Latin dan Burma (Wikipedia, 2012).

Baru-baru ini, abjad Latin telah dibangunkan, menggunakan kesemua 26 huruf Bahasa Inggeris A ke Z dan dua lagi huruf Latin Ç (untuk terkedik R) dan Ñ (untuk bunyi hidung). Dengan tepat mewakili Rohingya fonologi, ia juga menggunakan lima vokal berloghat (áéíóú). Ia telah diiktiraf oleh ISO dengan kod ISO 639-3 "rhg" (Wikipedia, 2012).

### *Sejarah Kaum Rohingya*

Penempatan Islam telah wujud di Arakan sejak ketibaan orang Arab di sana pada abad ke-8 CE. Keturunan langsung peneroka Arab dipercayai hidup di tengah-tengah Arakan berhampiran Mrauk-U dan perbandaran Kyauktaw, berbanding kawasan sempadan Mayu, kawasan sekarang di mana majoriti Rohingya penduduk, Bahagian berhampiran Chittagong, Bangladesh.

## 2.2 Kerajaan Mrauk U

Bukti awal Bengali Muslim penempatan tarikh Arakan kembali ke masa Raja Nrameikhla (1430-1434) Kerajaan Mrauk U. Selepas 24 tahun dalam buangan di Bengal, beliau kembali menguasai takhta Arakanese pada tahun 1430 dengan bantuan tentera dari Kesultanan Bengal. Bengali yang datang dengan dia membentuk penempatan mereka sendiri di rantau ini. Nrameikhla menyerahkan wilayah beberapa Sultan Bengal dan diiktiraf kedaulatan beliau di kawasan. Sebagai pengiktirafan status orang suruhan kerajaan-Nya, raja-raja Arakan menerima gelaran Islam dan menggunakan penggunaan duit syiling Bengali Islam dalam kerajaan. Nrameikhla dicetak syiling sendiri dengan watak Burma di satu pihak dan watak Parsi di pihak yang lain. vassalage Arakan ke Bengal adalah ringkas. Selepas kematian Sultan Jalaluddin Muhammad Shah pada 1433, pengganti Nrameikhla dibayar Bengal dengan menduduki Ramu dalam 1437 dan Chittagong pada 1459. Arakan akan memegang Chittagong sehingga 1666.

Walaupun selepas mencapai kemerdekaan daripada Sultan Bengal, raja-raja Arakanese meneruskan adat mengekalkan hakmilik Islam. Raja-raja Buddha berbanding diri kepada Sultan dan rupa diri mereka selepas pemerintah Mughal. Mereka juga terus untuk mengambil kerja orang-orang Islam dalam kedudukan yang berprestij dalam pentadbiran diraja. penduduk Bengali Muslim meningkat pada abad ke-17, kerana mereka telah bekerja dalam pelbagai tenaga kerja di Arakan. Sebahagian daripada mereka bekerja sebagai jurutulis Bengali, Parsi dan Arab di mahkamah Arakanese, yang, walaupun selebihnya kebanyakannya Buddha, menerima pakai fesyen Islam dari Kesultanan jiran Bengal. Kamein / Kaman, yang dianggap sebagai salah satu etnik rasmi kumpulan Burma, adalah keturunan dari umat Islam.

### 2.3 Burma penaklukan

Berikutan penaklukan Burma Arakan pada tahun 1785, sebanyak 35.000 Arakanese orang melarikan diri ke rantau jiran Chittagong British Bengal pada 1799 untuk mengelakkan penganiayaan Burma dan memohon perlindungan dari British India. Raja-raja Burma dilaksanakan ribuan lelaki Arakanese dan dihantar pulang sebahagian besar daripada penduduk Arakanese kepada Myanmar pusat, meninggalkan Arakan sebagai kawasan yang jarang penduduk dengan masa yang British menduduki ia. Menurut satu artikel "Empayar Myanmar" yang diterbitkan oleh Francis British Buchanan-Hamilton pada tahun 1799, "Mohammedans, yang telah lama menetap di Arakan," "memanggil diri mereka Rooinga, atau anak negeri Arakan."

### 2.4 Penjajah British peraturan

Disebabkan Arakan yang hampir-hampir tidak didiami oleh masa yang mereka menduduki, Dasar British menggalakkan Bengali penduduk dari kawasan bersebelahan untuk berhijrah ke lembah subur Arakan sebagai petani. Syarikat Hindia Timur melanjutkan pentadbiran Bengal Arakan, maka, mereka tiada sempadan antarabangsa antara orang Bengal dan Arakan, dan tiada sekatan ke atas migrasi antara rantau. Di awal abad ke-19, beribu-ribu Benggali dari rantau Chittagong menetap di Arakan yang mencari peluang kerja. Di samping itu, beribu-ribu orang Rakhine dari Arakan juga menetap di Bengal.

Banci British dari 1891 melaporkan 58.255 umat Islam di Arakan. Menjelang tahun 1911, penduduk Islam telah meningkat kepada 178.647. Gelombang penghijrahan adalah disebabkan terutamanya oleh keperluan buruh murah dari British India untuk bekerja di sawah padi. Pemandang dari Bengal, terutamanya dari rantau Chittagong, "dipindahkan secara beramai-ramai ke bandar barat Arakan". Yang pasti, imigresen India ke Myanmar adalah satu fenomena di

seluruh negara, bukan hanya terhadap Arakan. Sejarah Thant Myint-U menulis: "Pada awal abad ke-20, India tiba di Myanmar pada kadar tidak kurang daripada satu perempat juta setahun nombor meningkat stabil sehingga tahun puncak tahun 1927, imigresen mencapai 480.000 orang, dengan Rangoon melebihi New York City sebagai imigresen pelabuhan terbesar di dunia ini adalah daripada jumlah penduduk hanya 13 juta, ia adalah bersamaan dengan United Kingdom hari ini mengambil 2 juta orang setahun ". Oleh itu, di kebanyakan bandar-bandar terbesar di Myanmar, Rangoon (Yangon), di Akyab (Sittwe), Bassein (Patheingyi), Moulmein, pendatang India membentuk majoriti penduduk. Burma di bawah pemerintahan British merasa tidak berdaya untuk berbuat apa-apa, dan bertindak balas dengan "perkauman yang digabungkan perasaan keunggulan dan ketakutan."

Kesan imigresen terutamanya akut di Arakan, salah satu kawasan yang kurang penduduk. Pada tahun 1939, pihak berkuasa British, yang berwaspada terhadap permusuhan jangka panjang antara penganut Buddha Rakhine dan Rohingya Islam, membentuk sebuah Suruhanjaya Siasatan khas yang diketuai oleh Ester James dan Tut Timah untuk mengkaji isu imigresen Islam ke negeri Rakhine. Pelakuan disyorkan mendapatkan sempadan; bagaimanapun, dengan bermulanya Perang Dunia II, pihak British berundur dari Arakan.

## 2.5 Perang Dunia II pendudukan Jepun

Rencana utama: pembunuhan beramai-ramai Etnik Rohingya

Pada MAC 28, 1942, beberapa ribu orang Islam (kira-kira 5,000) dalam Perbandaran Minbya dan Mrohaung telah dibunuh oleh Rakhine nasionalis dan Karenni. Di sisi lain, umat Islam dari Negeri Rakhine Utara membunuh sekitar 20.000 Arakanese termasuk Khaing Timbalan Pesuruhjaya U Kyaw Oo yang telah dibunuh ketika cuba untuk menyelesaikan pertikaian itu.

Semasa Perang Dunia II, tentera Jepun menyerang Myanmar, maka di bawah pemerintahan penjajah British. Angkatan tentera British berundur dan dalam vakum kuasa ketinggalan, keganasan yang agak besar meletus. Ini termasuk keganasan perkauman antara penduduk kampung Buddha Rakhine dan Muslim Rohingya. Tempoh ini juga menyaksikan keganasan antara kumpulan yang setia kepada nasionalis British dan Burma. British bersenjata kumpulan Islam di Arakan utara untuk mewujudkan zon penampungan daripada serangan Jepun apabila mereka berundur. Rohingya disokong Berikat semasa perang dan menentang tentera Jepun, membantu Berikat dalam peninjauan.

Kekejaman Jepun komited terhadap beribu-ribu Rohingya. Mereka yang terlibat dalam pesta rogol, pembunuhan dan penderaan. Dalam tempoh ini, beberapa Rohingya 22.000 dipercayai

telah melintasi sempadan ke Bengal, maka sebahagian daripada British India, untuk melarikan diri keganasan.

40.000 Rohingya akhirnya melarikan diri ke Chittagong selepas pembunuhan beramai-ramai yang berulang kali oleh Burma dan tentera Jepun.

## 2.6 Selepas perang

Pihak Mujahid telah diasaskan oleh Rohingya tua-tua yang menyokong pergerakan Jihad di utara Arakan pada tahun 1947. Tujuan pihak Mujahid adalah untuk mewujudkan sebuah negara Islam Autonomi di Arakan. Mereka lebih aktif sebelum rampasan kuasa 1962 d'etat oleh Jeneral Ne Win. Ne Win yang dijalankan beberapa operasi ketenteraan yang menasarkannya mereka sepanjang tempoh dua dekad. Yang termasyhur ialah "Operasi Raja Naga" yang berlaku pada tahun 1978; hasilnya, banyak umat Islam di rantau ini melarikan diri ke negara jiran Bangladesh sebagai pelarian. Namun begitu, Burma mujahidin (militan Islam) adalah masih aktif dalam kawasan-kawasan pedalaman Arakan. Persatuan Burma mujahidin dengan mujahidin Bangladesh signifikan, tetapi mereka telah meluaskan rangkaian mereka ke peringkat negara dan antarabangsa, pada tahun-tahun kebelakangan ini. Mereka mengutip derma, dan menerima latihan ketenteraan agama di luar Myanmar. Di samping itu ke Bangladesh, sebilangan besar daripada Rohingya juga telah berhijrah ke Karachi, Pakistan.

## 2.7 Junta Burma

Junta tentera yang memerintah Myanmar selama setengah abad, amat bergantung pada Burma nasionalisme dan agama Buddha Theravada untuk menguatkan pemerintahannya, dan, pada pendapat pakar-pakar kerajaan Amerika Syarikat (AS), banyak diskriminasi terhadap minoriti seperti Rohingya, orang Cina seperti orang Kokang, dan Panthay (Cina Islam). Tetapi malah beberapa pembangkang yang pro-demokrasi daripada majoriti Burman etnik Myanmar enggan mengakui Rohingya sebagai senegara. Berturut-turut Burma kerajaan telah dituduh rusuhan memprovokasi terhadap etnik minoriti seperti Rohingya dan Cina.

## 2.8 Rusuhan Negeri Rakhine

Pada 2012 rusuhan Negeri Rakhine adalah satu siri konflik berterusan antara umat Islam Rohingya dan Rakhine etnik di utara Rakhine State, Myanmar. Rusuhan datang selepas minggu

pertikaian mazhab dan telah dikutuk oleh kebanyakan orang di kedua-dua belah konflik. Penyebab serta merta dalam kejadian rusuhan itu adalah tidak jelas, dengan pengulas banyak memetik pembunuhan sepuluh Burma umat Islam oleh Rakhine etnik selepas rogol dan pembunuhan seorang wanita Rakhine sebagai penyebab utama. Lebih 300 rumah dan beberapa bangunan awam telah dibakar. Menurut Tun Khin, Presiden Pertubuhan Burma Rohingya UK (BROUK, 28 Jun, 650 Rohingya telah dibunuh, 1200 telah hilang, dan lebih daripada 80,000 telah disesarkan. Menurut kepada pihak berkuasa Myanmar, keganasan antara etnik Rakhine penganut agama Buddha dan Muslim Rohingya, meninggalkan 78 orang mati, 87 cedera, dan beribu-ribu rumah musnah. Ia juga disesarkan lebih 52.000 orang.

Kerajaan telah bertindak balas dengan mengenakan perintah berkurung dan dengan menempatkan tentera di daerah. Pada 10 Jun, darurat telah diisytiharkan di Rakhine, membenarkan tentera untuk mengambil bahagian dalam pentadbiran rantau ini. Burma tentera dan polis telah dituduh mensasarkan Rohingya Islam melalui tangkapan besar-besaran dan keganasan sewenang-wenangnya. Satu bilangan pertubuhan-pertubuhan sami 'yang memainkan peranan penting dalam perjuangan Burma untuk demokrasi telah diambil langkah-langkah menghalang mana-mana bantuan kemanusiaan kepada masyarakat Rohingya itu. Pada Julai 2012, yang Kerajaan Myanmar menegaskan bahawa yang kumpulan Rohingya minoriti, dikelaskan sebagai tanpa kerakyatan Bengali umat Islam dari Bangladesh sejak tahun 1982, tidak termasuk dalam lebih daripada 130 kaum etnik mereka dan tiada tuntutan ke Myanmar kewarganegaraan.

### 3. Hak Asasi Manusia di Myanmar

LIMA (5) Alasan Pengabaian Pencabulan Hak Asasi Masyarakat Rohingya oleh dunia (Muslim, 2012). Hari-hari pengusiran besar-besaran dan dikawal, kerajaan pencerobohan disokong dianggap sebagai satu peninggalan zaman yang telah berlalu. Dengan kewartawanan warganegara mengisi beberapa jurang yang diabaikan oleh kitaran berita 24-jam, bagaimana nasib umat Islam Rohingya telah sebahagian besarnya diabaikan?

#### 1) Lokasi

Untuk maklumat yang lebih menarik, baik dalam keadaan normal mahupun keadaan kacau, Timur Tengah adalah kawasan yang banyak mendapat liputan dan komentar. Apabila peristiwa yang luar biasa berlaku di wilayah ini, secara semula jadi menarik mata dan telinga kamera berita dari seluruh dunia.



Keadaan yang sebaliknya terjadi di Asia, walaupun China mempunyai kekuasaan di pentas dunia akan tetapi pemberitaan tentang Asia masih kurang mendapat perhatian, dan Amerika sebagai negara adikuasa tidak peduli dengan kawasan Asia. Kawasan Asia Tenggara sebagai sebuah kawasan di Asia merupakan suatu wilayah yang sering dilupakan oleh masyarakat Amerika, malahan majoriti besar rakyat Amerika mungkin tidak dapat menemukan Myanmar di atas peta. Akibatnya krisis perkauman yang terjadi di Myanmar tidak mendapat liputan yang luas sehingga tidak diketahui oleh masyarakat dunia, ditambah lagi kekeliruan maklumat yang melemahkan daya tarikan berita tentang krisis perkauman yang sedang terjadi di Myanmar.

## 2) Tiada *Mona Eltahawy* dari kalangan Rohingya

Dalam kes kaum Rohingya ini tidak ada isu-isu kritikal dan membabitkan kepentingan dunia seperti di Arab (Mesir, Syria) yang menyebabkan keterlibatan jejaring sosial seperti Facebook dan Tweeter.

Isu yang penting dalam kes kaum Rohingya adalah tiada wakil Rohingya di peringkat antarabangsa. Seperti *Mona Eltahawy* yang menjadi wakil dan “suara” Masyarakat Timur Tengah, yang mana ia selalu memberitakan dan mengangkat konflik di Mesir dan Syria kepada masyarakat Amerika dan dunia sehingga mampu menarik simpati dan konflik di Timur Tengah menjadi pusat perhatian mereka.

## 3) Tidak Memiliki Tanah Air Sendiri

Kebebasan mobiliti, identiti, dan yang terpenting adalah akses kepada hak mereka sebagai suatu bangsa. Ketiadaan tanah air seperti yang biasa dituntut oleh beberapa negara berdaulat, menimbulkan tanggapan masyarakat kalau mereka yang tidak memiliki tanah air sendiri seperti bangsa yang terbelakang atau ketinggalan zaman dalam dunia moden ini.

Isu ketiadaan kewarganegaraan dan tanah air adalah hal yang biasa bagi orang Islam seperti penderitaan rakyat Palestin di bawah pendudukan Israel.

Dibandingkan rakyat Palestin, kaum Rohingya lebih menderita dan tidak dapat menikmati hak sivil mereka. Seramai 800,000 Rohingya di Myanmar dinafikan taraf kewarganegaraan oleh kerajaan tentera junta, tanah mereka secara rutin dirampas, anak-anak mereka dinafikan peluang mendapat pendidikan, orang dewasa dinafikan peluang untuk mendapat pekerjaan di luar kampung mereka, dan mereka tidak diizinkan berkahwin tanpa mendapat kebenaran daripada pihak kerajaan.

## 4) Mendapatkan dengan cara "Demokrasi"

Sering kali terjadi negara-negara barat akan bersatu untuk membantu rakyat tertindas jika kaum penindas menepati acuan sebagai "manusia jahat", contohnya campur tangan di Rwanda, Bosnia dan Somalia. Kuasa-kuasa Barat bersama dengan NATO dan Bangsa-bangsa bersatu untuk membina naratif yang "baik" berbanding "jahat" adalah dibenarkan.

Sebelum munculnya kes keganasan baru-baru ini di Myanmar, mereka telah mengeluarkan berita positif untuk "peralihan demokrasi." Sepanjang tahun lepas, Presiden Thein Sein telah mencapai kemajuan ke arah keterbukaan dan memulakan sistem demokrasi di Myanmar. Sikap ini meraih pujian daripada masyarakat antarabangsa dan dikalangan pemimpin-pemimpin dari Amerika dan Eropah. Dalam paradigma baru demokratik ini, Isu dan masalah Rohingya seolah-olah tidak mendapat tempat.

Pegawai tinggi dan aktivis di Myanmar mempunyai pemikiran dan sikap yang sama terhadap kaum Rohingya iaitu menunjukkan perasaan tidak senang kepada kumpulan ini. Bahkan presiden Myanmar sendiri secara terbuka berkata Rohingya tidak dialu-alukan di negara beliau. Berikutan pengisytiharan ini, aktivis demokrasi Burma di Jepun menyuarakan sokongan mereka terhadap pendirian presiden ini. Mungkin yang paling menggemparkan adalah sikap senyap terhadap sikap penghapusan etnik Rohingya oleh kerajaan Myanmar, peraih anugerah Nobel dan aktivitis demokratik Myanmar, Aung San Suu Kyi.

## 5) Wang

Kuasa-kuasa besar ekonomi dunia tidak muncul semata-mata hanya untuk menyokong "peralihan demokrasi" Myanmar. Mereka menjadi kurang bersemangat mengenai keterbukaan yang baru dicapai negara tersebut jika ianya tidak berhubungan dengan sumber kekayaan yang dimiliki negara tersebut. Sejak keterbukaan terhadap dunia luar mula berlaku di Myanmar, pelbagai sumber semula jadi diterokai.

Syarikat multi-nasional, antarabangsa dan berdaulat yang disokong adalah jockeying kiri dan kanan untuk sekeping apa yang boleh menjadi cerita pertumbuhan besar di Asia (Economist Intelligence Unit menganggarkan 85% peluang untuk pertumbuhan meningkat 75-100% dalam tempoh lapan tahun akan datang) .

Dengan prospek yang besar dan memabukkan maka tidak menghairankan bahawa lawatan Hilary Clinton baru-baru ini (dua hari selepas Amerika Syarikat mencabut sekatannya ke atas Myanmar) kepada Presiden Thein Sein, telah menumpukan perbincangannya kepada peluang pelaburan dan

perniagaan untuk jangka panjang, dan bukannya membincangkan masalah pencabulan hak asasi manusia.

Untuk berlaku adil, Clinton tidak membawa sehingga yang nasib Rohingya itu, memanggil mereka "dalam orang pelarian" dalam penghinaan 1 panggilan untuk PBB Presiden Sein, untuk menempatkan semula yang Rohingya di luar sempadan Myanmar, tetapi isu ini telah menurun sepiantas ia telah dibangkitkan. Kita tidak boleh mempunyai beberapa ribu sakit dirawat Asia dapat dengan cara yang luar biasa berpotensi Korporat Amerika, selepas semua.

#### 4. Isu Pencabulan Hak Asasi Kaum Rohingya

Tragedi keganasan yang dialami oleh etnik Rohingya pada masa ini telah terjadi semenjak 1938, dan seramai 30,000 Muslim Rohingya telah dibunuh pada 26 Julai 1938. Kejadian yang sama telah berulang pada tahun 1942, 1968, 1992, dan 2012 (Froyoplus, 2012). Penderitaan Muslim Rohingya di Myanmar bermula pada tahun 1982 ketika secara tiba-tiba etnik Rohingya diisytihar pendatang asing di negara sendiri. Muslim Rohingya ditindas melalui undang-undang "Burma Citizenship Law of 1982" yang bersifat perkauman agama dan penuh diskriminasi. Undang-undang ini telah diluluskan oleh Kerajaan Junta Burma pada tahun 1982, dan mengakibatkan Etnik Rohingya tidak diiktiraf sebagai warganegara, bahkan telah diisytiharkan sebagai "pendatang" di tanah air sendiri.

Sejak diluluskannya "Burma Citizenship Law of 1982" ini, kanak-kanak Etnik Rohingya telah dinafikan hak pelajaran mereka dan mengakibatkan kanak-kanak ini tidak dapat menyambung pelajarannya serta mendapat pelbagai tekanan seperti tekanan ekonomi, penangkapan, penyeksaan dan lain sebagainya (Froyoplus, 2012).

Keadaan semakin teruk dan menyedihkan apabila kaum wanita Etnik Rohingya tidak dibenarkan memakai hijab dan ramai diantara mereka yang ditindas, mengalami diskriminasi, dirogok dan pelbagai tindak kekerasan lain. Selain itu, masyarakat Rohingya juga dinafikan daripada hak mendapat jagaan kesihatan atau perubatan samada di hospital mahupun di klinik-klinik. Mereka dipaksa membayar harga perubatan yang terlalmpua tinggi dibandingkan masyarakat Myanmar lainnya (Froyoplus, 2012). Lebih menyedihkan lagi, Etnik Rohingya tidak dibenarkan menunaikan Haji atau pun menjalankan ibadah kurban semasa menyambut Aidil Adha. Dengan kata lain, Etnik Rohingya tidak memiliki kebebasan untuk menjalankan ajaran agamanya (Islam) (Froyoplus, 2012).

Penderitaan yang dialami oleh etnik Rohingya terjadi dalam pelbagai bentuk seperti perampasan rumah, tanah ternakan, pemusnahan dan arahan untuk tidak memperbaiki Masjid, penggantian Masjid dengan Pagoda Buddha, perkahwinan dan pergerakan mereka dihadkan, penangkapan dan penyiksaan tanpa bicara, rogol, dan pemaksaan keluar dari Islam dan menganut Buddha (Froyoplus, 2012).

Keadaan semasa ini di Myanmar menyebabkan ramai Kaum Rohingya yang menjadi pelarian di beberapa negara seperti Bangladesh ( $\pm 400,000$  orang), Thailand ( $\pm 60,000$  orang), Pakistan ( $\pm 150,000$  orang), Malaysia ( $\pm 40,000$  orang), dan masih banyak lagi di beberapa negara lain.

## 5. Kesimpulan

Penindasan dan pelanggaran hak asasi terhadap Kaum Rohingya benar-benar terjadi pada masa ini di Myanmar, dan ianya serupa dengan peristiwa penghapusan Kaum Yahudi oleh NAZI Jerman semasa perang dunia ke-2, serta penghapusan Kaum Muslim Bosnia oleh Kaum Serbia. Negara asal (Myanmar) dan negara serumpun mereka (Bangladesh) tidak bersedia menerima mereka menjadi warganya, keadaan ini menunjukkan bahawa telah terjadi kemerosotan yang sangat ketara terhadap nilai-nilai kemanusiaan di dunia ini, dan tiadanya usaha telus daripada sesebuah kerajaan untuk melindungi kaum yang lemah dan tertindas, walaupun di sisi lain mereka menyerukan demokrasi. Ketakutan terhadap suatu faham kepercayaan (agama) lebih kuat berbanding penerapan nilai-nilai murni yang diajarkan oleh setiap agama tanpa memandang kaum, agama, status dan jantina.

## 6. Rujukan

1. Anindya Y.Dewi. Apa yang sebenarnya terjadi di Burma? <http://grevada.com/Islam/apa-yang-sebenarnya-terjadi-di-Burma/> , 26 November 2011
2. Froyoplus. 2012. Mengenal Etnik Rohingya di Myanmar, Serta Pertempuran Antara Islam dan Buddha. <http://froyoplus.com/mengenal-etnik-rohingya-di-myanmar-serta-pertempuran-antara-islam-dan-budhha.shtml/>, 26 November 2012
3. Muslim Matters. 5 Reasons Nobody Cares About The Rohingya. Online: <http://www.opposingviews.com/i/politics/five-reasons-no-one-cares-about-rohingya>, 11 Ogos 2012.
4. Mrbelia. 2011. Kekejaman Tentera Serbia Keatas Umat Islam Bosnia. [http://mrbelia.pun.bz/kekejaman\\_tentera-serbia-keatas-umat-isl.shtml](http://mrbelia.pun.bz/kekejaman_tentera-serbia-keatas-umat-isl.shtml), 26 November 2012

5. Wikipedia. 2012a. Pembunuhan Etnik di Rwanda.ms.wikipedia.org/wiki/Pembunuhan\_Etnik\_di\_Rwanda
6. Wikipedia. 2012b. Rohingya People. [http://en.wikipedia.org/wiki/Rohingya\\_people](http://en.wikipedia.org/wiki/Rohingya_people), 11 Ogos 2012
7. Zvonimir-Paul Separovic, Victimology: Studies of Victims,Zagreb, Samobor-Novaki bb,1985.
8. Martin Wright, Justice for Victims and Offenders, Open University Press, Milton Keynes 1991